

Members' Motion submitted to Audit Committee

Meeting date: 17 February 2023

Moved by: Councillor D. Brown (at City Council)

Motion Title: Motion - Request the Office of the Auditor General Undertake a Comprehensive Program and Service Review

ACS File No.: ACS2023-OCC-CCS-0023

Ward: Citywide

Motion d'un membre soumise au Comité de la vérification

Date de la réunion : 17 février 2023

Motion de : D. Brown, conseiller (au Conseil municipal)

Titre de la motion : Motion - Demande au Bureau de la vérificatrice générale d'entreprendre un examen exhaustif des programmes et des services

Dossier n° (ACS) : ACS2023-OCC-CCS-0023

Quartier : à l'échelle de la ville

MOTION

Motion No. 2022 – 03/11, moved by Councillor D. Brown and seconded by Councillor C. Curry, at the City Council meeting of December 14, 2022, and referred to Audit Committee:

WHEREAS the Office of the Auditor General is empowered under the *Municipal Act, 2001*, and the Auditor General By-law, being By-law No. 2021-5 to be an independent, statutory officer who reports directly to City Council and is responsible for assisting Council in holding itself and its administrators accountable for the quality of stewardship over public funds and for the achievement of value for money in municipal operations; and

WHEREAS the Office of the Auditor General has previously undertaken audit functions focused on reviewing the efficiency of programs and service delivery targets; and

WHEREAS the Office of the Auditor General has the ability to retain external support to assist in program and services reviews; and

WHEREAS the 2023 Budget process is an expedited process due to the recent municipal election and a focused and comprehensive review of the City's

services and programs could inform the development of the 2024 budget and future budgets;

THEREFORE BE IT RESOLVED that Council request that the Office of the Auditor General consider undertaking an audit, constituting a comprehensive program and service review, in advance of the development of the 2024 Budget; and

THEREFORE BE IT RESOLVED that Council request that the Office of the Auditor General consider undertaking an audit, constituting a comprehensive program and service review, in advance of the development of the 2024 Budget; and

BE IT FURTHER RESOLVED that an upper limit of \$300,000 be allocated from the Tax Stabilization Reserve to the Office of the Auditor General to cover the costs incurred by this review; and

BE IT FURTHER RESOLVED that Council request at the first meeting of the Finance & Economic Development Committee, that the Committee consider undertaking an immediate financial review to identify savings and efficiencies that could be recognized in the 2023 budget and future budgets in parallel with a longer-term structural review being undertaken by the Office of the Auditor General.

Motion No. **2022 - 04/14**

The motion was moved by Councillor D. Brown and seconded by Councillor C. Curry

BE IT RESOLVED that the Brown/ Luloff Motion No. 2022-03/11 be referred to the Audit Committee for consideration no later than the first quarter of 2023

MOTION

Motion No. 2022 – 03/11, proposée par le conseiller D. Brown et appuyée par la conseillère C. Curry à la réunion du Conseil municipal du 14 décembre 2022 et renvoyée au Comité de la vérification:

ATTENDU QU'aux termes de la Loi de 2001 sur les municipalités et du Règlement municipal sur le vérificateur général (no 2021-5), la vérificatrice générale est la titulaire d'une charge créée par la loi qui exerce ses fonctions de façon indépendante, relève directement du Conseil municipal et est chargée d'aider le Conseil et ses administrateurs à assumer la responsabilité de la qualité de la gérance des fonds publics et de l'optimisation des ressources affectées aux activités de la municipalité; et

ATTENDU QUE le Bureau de la vérificatrice générale a déjà procédé à des vérifications pour évaluer l'efficacité des objectifs établis en matière de programmes et de prestation de services; et

ATTENDU QUE le Bureau de la vérificatrice générale peut demander à un fournisseur externe de l'aider à réaliser l'examen des programmes et services; et

ATTENDU QUE le processus budgétaire de 2023 est accéléré en raison des élections municipales récentes et qu'un examen complet des programmes et services de la Ville pourrait orienter l'élaboration du budget de 2024 et des budgets ultérieurs;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE le Conseil demande au Bureau de la vérificatrice générale d'envisager d'effectuer une vérification visant l'ensemble des programmes et services en prévision de l'élaboration du budget de 2024;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE le Conseil demande au Bureau de la vérificatrice générale d'envisager d'effectuer une vérification visant l'ensemble des programmes et services en prévision de l'élaboration du budget de 2024;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QU'un montant maximum de 300 000 dollars provenant du fonds de réserve pour la stabilisation des taxes sera alloué au Bureau de la vérificatrice générale pour couvrir les coûts de l'examen;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE le Conseil demande, à la première réunion du Comité des finances et du développement économique, que ce dernier envisage de procéder immédiatement à un examen financier pour repérer les économies et les gains d'efficacité qui pourraient être réalisés dans le budget de 2023 et les budgets ultérieurs, en parallèle à l'examen structurel à long terme du Bureau de la vérificatrice générale.

Motion No. **2022 - 04/14**, proposée par le conseiller D. Brown et appuyée par la conseillère C. Curry

IL EST RÉSOLU QUE la motion Brown/Luloff no 2022-03/11 soit renvoyée au Comité de la vérification aux fins d'examen au premier trimestre de 2023, au plus tard.

FINANCIAL IMPLICATIONS

This Motion was referred to the Audit Committee by Council. Finance staff will be available at the meeting to speak to any financial implications, as required.

LEGAL IMPLICATIONS

This Motion was referred to the Audit Committee by Council. Legal Services staff will

be available at the meeting to speak to any legal implications, as required.

Disposition:

Any recommendations to Council will be submitted to City Council for consideration at its next regular meeting.